

ខ្ញុំប្រើដោយស្មើភាពគ្នា។ ខ្ញុំមានអារម្មណ៍ថាខ្ញុំមានទំនុកចិត្តក្នុងការផ្សព្វផ្សាយនូវអ្វីដែលខ្ញុំបានរៀនពីការបណ្តុះបណ្តាល រៀបចំដោយ CWCC ដល់សមាជិកសហគមន៍ផ្សេងទៀត និងធ្វើបទអន្តរាគមន៍ក្នុងអំពើហិង្សាក្នុងគ្រួសារ និងករណី រំលោភសេពសន្ថវៈ។”

លោកស្រី A.P សមាជិក WSG ម្នាក់ទៀតក៏បានបន្ថែមថា “ WSG គឺជាយន្តការដ៏មានប្រយោជន៍មួយពីព្រោះសមាជិក ទាំងអស់សុទ្ធតែជាស្ត្រី ដែលជួយធ្វើឱ្យជនរងគ្រោះជាស្ត្រី មានទំនុកចិត្តក្នុងការចែករំលែកបញ្ហា [GBV] របស់ពួកគេ និង ស្វែងរកការគាំទ្រ។ ហើយដោយសារក្រុមនេះមានមូលដ្ឋានត្រឹមត្រូវក្នុងសហគមន៍ ដូច្នេះទើបសមាជិកក្រុមអាចផ្តល់ការ គាំទ្រតាមដាន/ឃ្លាំមើលករណី និងធ្វើបទអន្តរាគមន៍ក្នុងអំពើហិង្សាក្នុងគ្រួសារបានភ្លាមៗ។”

សមាជិក WSG មកពីឃុំព្រាយ បានផ្តល់សក្ខីកម្មថា “CWCC បានមកបណ្តុះបណ្តាលសមាជិក WSG របស់យើង ស្តីពី បរិយាបន្នពិការភាពយេនឌ័រ និងការបញ្ឈប់អំពើហិង្សាក្នុងគ្រួសារលើស្ត្រី និងកុមារដែលមាននិងគ្មានពិការភាព។ អ្វីដែល ពួកគេបាន បណ្តុះបណ្តាលយើង សុទ្ធសឹងតែមានប្រយោជន៍ និងមានប្រសិទ្ធភាពក្នុងការឆ្លើយតបទៅនឹងករណី GBV។ ចាប់តាំងពីទទួលបានការបណ្តុះបណ្តាលមក ខ្ញុំបានដោះស្រាយបញ្ហា GBV ០៣ ករណី រួមមានអំពើហិង្សាក្នុងគ្រួសារ ០២ ករណី និងការរំលោភបំពានផ្លូវភេទ ០១ ករណី។ ករណីទី១ ខ្ញុំផ្តល់បទអន្តរាគមន៍បញ្ឈប់អំពើហិង្សាក្នុងគ្រួសារបន្ទាប់ មកខ្ញុំរាយការណ៍ករណីនេះទៅកាន់អាជ្ញាធរ។ សម្រាប់ខ្ញុំ ខ្ញុំពេញចិត្តនឹងការបណ្តុះបណ្តាលដែល CWCC បានផ្តល់ជូនខ្ញុំ។ ខ្ញុំមានភាពក្លាហានជាងមុនក្នុងការចូលរួម និងជួយជនរងគ្រោះជាស្ត្រី ដោយសារខ្ញុំយល់យ៉ាងច្បាស់អំពីសិទ្ធិស្ត្រី និងអ្វី ដែលត្រូវធ្វើនៅពេលដែលសិទ្ធិរបស់យើងត្រូវគេរំលោភបំពាន។ បើខ្ញុំអាចស្នើសុំបាន ខ្ញុំសូមស្នើឱ្យអង្គការអញ្ជើញស្វាមី ចូលរួមការបណ្តុះបណ្តាលក្រោយៗ ដូច្នេះទើបបុរសចេះស្វែងយល់អំពីសិទ្ធិរបស់ពួកគេ និងសិទ្ធិ ស្ត្រី របស់យើង និង យល់ពីផលវិបាកនៃការប្រើប្រាស់ពួកគេ។”



សារៈសំខាន់នៃការផ្លាស់ប្តូរ

សារៈសំខាន់នៃការផ្លាស់ប្តូរត្រូវបានចាត់ទុកថាមាន សារៈសំខាន់។ ភ័ស្តុតាងសម្រាប់រឿងនេះគឺថាអាជ្ញាធរ មូលដ្ឋាន ទទួលបានការបំពាក់បំប៉ននូវចំណេះដឹង និង ជំនាញកាន់តែរឹងមាំ ខណៈការយល់ដឹងទាក់ទងនឹង GBV និងការចូលរួមរបស់សមាជិកសហគមន៍ក្នុង ការប្រយុទ្ធប្រឆាំងនឹងករណី GBV នៅក្នុងសហគមន៍ មូលដ្ឋានរបស់ពួកគេសម្រេចទៅដោយកិច្ចសម្រប សម្រួលអន្តរាគមន៍ និងវិធីសាស្ត្រចម្រុះរាប់បញ្ចូលពី ការអន្តរាគមន៍ ក្រៅផ្លូវការរហូតដល់ការចាត់វិធាន ការដោយអាជ្ញាធរ។

កម្រិតវិភាគទាននៃកម្មវិធី ACCESS

កម្រិតវិភាគទានក្នុងការផ្លាស់ប្តូរ ត្រូវបានវាយតម្លៃថា មានសារៈសំខាន់។ អ្នកផ្តល់បទសម្ភាសន៍ជឿថា បើ គ្មានការងាររបស់ CWCC ក្រោមជំនួយផ្នែកហិរញ្ញវត្ថុ ACCESS ទេ ការផ្លាស់ប្តូរដែលបានរាយការណ៍នេះ ប្រហែលជាមិនអាចកើតឡើងទេ។ អាជ្ញាធរមូលដ្ឋាន បានតាំងចិត្តកាន់តែខ្លាំងក្នុងការអនុវត្តភារកិច្ចរបស់ ខ្លួន ខណៈការផ្សព្វផ្សាយ និងសកម្មភាពអប់រំក្នុង សហគមន៍ត្រូវបានធ្វើឡើងដោយសមាជិកសហគមន៍ ផ្ទាល់។

អាសយដ្ឋាន: អគារលេខ ២៤០ ជាន់ទី៣ អគារ អានីណា ផ្លូវ ២៧១ សង្កាត់បឹងទំពុន ខណ្ឌមានជ័យ រាជធានីភ្នំពេញ ព្រះរាជាណាចក្រកម្ពុជា
ទូរស័ព្ទ: (៨៥៥) ១២ ៨៧៦ ៥៤៩
អ៊ីម៉ែល: info@accesscambodia.org
វេបសាយ: www.accesscambodia.org

**អត្ថបទអំពីការផ្លាស់ប្តូរវិជ្ជមានសំខាន់ៗ៖
 ការផ្តល់ភាពអង្គុយដល់ស្ត្រីក្នុងការដោះស្រាយបញ្ហា
 អំពើហិង្សាពាក់ព័ន្ធនឹងយេនឌ័រក្នុងសហគមន៍
 ក្នុងខេត្តសៀមរាប និងខេត្តកំពង់ស្ពឺ
 សមត្ថភាពនៅមានកម្រិតក្នុងការឆ្លើយតបទៅនឹងអំពើហិង្សាផ្នែកលើយេនឌ័រ**

អំពើហិង្សាពាក់ព័ន្ធនឹងយេនឌ័រ (GBV) គឺជាបញ្ហាដែលកំពុងរីករាលដាលនៅក្នុងសង្គមកម្ពុជា។ តាមស្ថិតិ ស្ត្រីកម្ពុជា យ៉ាងហោចណាស់ ២០%¹ រាយការណ៍ថា បានជួបប្រទះអំពើហិង្សាផ្លូវកាយ ឬផ្លូវភេទពីដៃគូជីវិតស្និទ្ធ (CDHS 2014)។ ទោះបីជាមានការ អភិវឌ្ឍន៍ជាច្រើនហើយក៏ដោយ ក្នុងការប្រយុទ្ធប្រឆាំងនឹងបញ្ហា GBV នៅគ្រប់ស្រទាប់វណ្ណៈនៃសង្គម ក៏ដោយ ក៏នៅតែត្រូវការកិច្ចខិតខំប្រឹងប្រែងជាច្រើនទៀត នៅតាមសហគមន៍ ជាពិសេសក្នុងចំណោមអាជ្ញាធរមូលដ្ឋាន ជនរងគ្រោះពី GBV និងអ្នកដែលប្រឈមមុខនឹង GBV។ អត្ថបទនេះ មានគោលបំណងរំលែចនូវស្នាដៃសំខាន់ៗរបស់ ស្ត្រីក្នុងសហគមន៍ ឃុំចំនួន៨² ដែលស្ថិតនៅក្នុងខេត្តសៀមរាប និងខេត្តកំពង់ស្ពឺ ដើម្បីដោះស្រាយបញ្ហា GBV។ ខេត្ត

1 ស្ថិតិនេះ ផ្អែកលើករណីដែលបានរាយការណ៍អំពី។ អត្រាពិតប្រាកដអាចខ្ពស់ជាងនេះ។
 2 ឃុំ ក្នុងខេត្តសៀមរាប៖ លាងដៃ និងស្វាយចេក ស្រុកអង្គរធំ និងឃុំខ្នារសណ្តាយ និងយុនរាម ស្រុកបន្ទាយស្រី។ ឃុំ ក្នុងខេត្តកំពង់ស្ពឺ៖ ឃុំព្រាយ និងឃុំ ខ្ញុំក្រាំង ក្នុងស្រុកសំរោងទង និងទឹកល្អក់ និងស្រុង ក្នុងស្រុកគងពិសី

សៀមរាប និងកំពង់ស្ពឺ ទាំងពីរខេត្តនេះជាខេត្តគោលដៅក្នុងចំណោមខេត្តគោលដៅរបស់ ACCESS ផ្សេងទៀតដែលត្រូវបានជ្រើសរើសដោយសារមានអត្រា GBV³ ខ្ពស់។

ការបង្កើនចំណេះដឹង និងសមត្ថភាពដើម្បីឆ្លើយតបទៅនឹង GBV

ដោយទទួលបានហិរញ្ញប្បទានពីកម្មវិធី ACCESS អង្គការកម្ពុជាដើម្បីជួយស្ត្រីមានវិបត្តិ (CWCC) ដោះស្រាយគម្លាតចំណេះដឹង និងសមត្ថភាពក្នុងចំណោមមន្ត្រីឃុំ និងស្ត្រីសហគមន៍ តាមរយៈការផ្តល់ការកសាងសមត្ថភាព និងសម្របសម្រួលការលើកកម្ពស់ការយល់ដឹងនៅតាមសហគមន៍។ មុនពេល CWCC ចាប់ផ្តើមការងាររបស់ពួកគេក្នុងឆ្នាំ ២០១៩ GBV មិនមែនជាការយកចិត្តទុកដាក់របស់មន្ត្រីនៅកម្រិតសហគមន៍នោះទេ។ ម្យ៉ាងវិញទៀត សមត្ថភាពអាជ្ញាធរមូលដ្ឋាននៅមានកម្រិតក្នុងការដោះស្រាយ និងឆ្លើយតបករណី GBV ខណៈការអភិវឌ្ឍសមត្ថភាពត្រូវបានផ្តោតជាសំខាន់លើថ្នាក់ខេត្ត និងស្រុក។ មេឃុំស្វាយចេក បានលើកឡើងថា “តាមពិតទៅសេវាទាក់ទងនឹង GBV មាននៅក្នុងឃុំរបស់យើងតាំងពីយូរយារណាស់មកហើយ ដោយមានការគាំទ្រពីមន្ទីរកិច្ចការនារីខេត្ត ប៉ុន្តែសេវាមានតិចតួច ហើយមិនដែលធ្វើផ្សព្វផ្សាយ និងអប់រំដល់សហគមន៍ឡើយ”។

លើសពីនេះ ការយល់ដឹងក្នុងចំណោមស្ត្រីសហគមន៍អំពីសិទ្ធិរបស់ពួកគេ និងសេវា GBV ដែលអាចរកបានក៏នៅមានកម្រិតទាបផងដែរ។ ចំណេះដឹង និងសមត្ថភាពមានកម្រិតក្នុងចំណោមមន្ត្រី គួបផ្សំនឹងការយល់ដឹងទាបរបស់ជនរងគ្រោះជាហេតុរារាំងជនរងគ្រោះ GBV មិនអាចស្វែងរកសេវា/ការគាំទ្រដែលពួកគេសមនឹងទទួលបាន។ បញ្ហានេះបានធ្វើឱ្យជនរងគ្រោះមួយចំនួនគ្មានជម្រើសអ្វីក្រៅពីបន្តរស់នៅក្នុងបរិយាកាសរំលោភបំពាន។

CWCC បានចាប់ផ្តើមការងាររបស់ខ្លួន ដើម្បីកែលម្អស្ថានភាពនៅក្នុងសហគមន៍ទាំងនេះ រួមមាន ១) ការពង្រឹងសមត្ថភាពរបស់អាជ្ញាធរមូលដ្ឋានក្នុងការធ្វើឱ្យប្រសើរឡើងនូវគុណភាពនៃការផ្តល់សេវា GBV និង ២) ការបង្កើត និងការកសាងសមត្ថភាពនៃក្រុមគាំទ្រស្ត្រី (WSG) នៅក្នុងឃុំគោលដៅនីមួយៗ។ ការបង្កើត WSG គឺអាចធ្វើទៅបានដោយមានការទទួលស្គាល់ និងការគាំទ្រពេញលេញពីអាជ្ញាធរមូលដ្ឋាន និងមានគោលបំណងចុងក្រោយថា WSGs និងអាជ្ញាធរមូលដ្ឋាន នឹងធ្វើការសហការរួមគ្នាដើម្បីដោះស្រាយករណី GBV នៅក្នុងសហគមន៍របស់ពួកគេ។ សមាជិក WSG មកពីឃុំព្រាយបាននិយាយដោយកោតសរសើរចំពោះកិច្ចសហការនេះថា “ខ្ញុំសប្បាយចិត្ត និងមានមោទនភាពណាស់ ដែលមេឃុំរបស់យើងលើកទឹកចិត្តខ្ញុំឱ្យចូលរួមក្នុងការប្រយុទ្ធប្រឆាំងនឹងករណី GBV នៅក្នុងឃុំរបស់យើង។ ពួកគេអនុញ្ញាតឱ្យខ្ញុំចូលរួមប្រជុំក្រុមប្រឹក្សាឃុំ/សង្កាត់ ហើយមានឱកាសចូលរួមយោបល់ ។ ខ្ញុំពិតជាមានមោទនភាពណាស់ ដែលពួកគេទទួលស្គាល់ការចូលរួមចំណែករបស់ខ្ញុំ ហើយថែមទាំងស្តាប់មតិរបស់ខ្ញុំទៀតផង។

ការលើកកម្ពស់ចំណេះដឹង និងសមត្ថភាពរបស់អាជ្ញាធរមូលដ្ឋាន និង WSGs ដើម្បីឆ្លើយតបទៅនឹង GBV

គិតត្រឹមខែធ្នូ ឆ្នាំ ២០២០ អាជ្ញាធរមូលដ្ឋានចំនួន ៩៧នាក់ (ស្ត្រី ៥១នាក់) មកពីឃុំចំនួន ០៨ នៅទូទាំងខេត្តគោលដៅខាងលើ ទទួលបានការបណ្តុះបណ្តាលស្តីពី GBV និងបរិយាបន្នពិការភាព ការណែនាំអំពីការបញ្ជូនបន្ត និងការប្រឹក្សាយោបល់មូលដ្ឋាន។ សិក្ខាកាមជាច្រើនយល់ឃើញថា ការបណ្តុះបណ្តាលនេះមានប្រយោជន៍ក្នុងការជួយឱ្យពួកគេដោះស្រាយករណី GBV។ ជនបង្គោលម្នាក់មកពីឃុំស្វាយចេកបានរៀបរាប់ថា “CWCC បានបណ្តុះបណ្តាលពួកយើងអំពីសិទ្ធិស្ត្រី GBV បរិយាបន្នពិការភាព និងការបញ្ជូនបន្តទៅកាន់សេវា។ ពួកគេក៏បានផ្តល់ការណែនាំ និងហ្វឹកហ្វឺនជាបន្តបន្ទាប់ខណៈយើងអនុវត្តការផ្តល់សេវារបស់យើង។ បើយើងមិនច្បាស់ត្រង់ចំណុចណាមួយ យើងក៏អាចទាក់ទងពួកគេ [CWCC] ដើម្បីបញ្ជាក់ ឬទទួលបានជំនួយពីពួកគេ។ ចំណេះដឹង និងឧបករណ៍ដែលយើងបានទទួលក្នុងអំឡុងពេលបណ្តុះបណ្តាល បានជួយយើងឱ្យយល់កាន់តែច្បាស់អំពីរបៀបដោះស្រាយករណីផ្សេងៗ។ ចំណុចសំខាន់បំផុតគឺថា យើងទទួលបានកិច្ចសហការដ៏ល្អជាមួយមន្ត្រីនគរបាល បន្ទាប់ពី CWCC បានចូលក្នុងសហគមន៍របស់យើង។ ករណីនេះធ្វើឱ្យយើងកាន់តែងាយស្រួលក្នុងការអំពាវនាវរកជំនួយពីពួកគេនៅ ពេលចាំបាច់”។

3 ស្ត្រីម្នាក់ក្នុងចំណោមស្ត្រីប្រាំនាក់នៅខេត្តកំពង់ស្ពឺ និងម្នាក់ក្នុងចំណោមស្ត្រីបួននាក់នៅខេត្តសៀមរាប បានរាយការណ៍ថា ធ្លាប់ទទួលរងអំពើហិង្សាតាំងពីអាយុ១៥ឆ្នាំ (2014)

WSGs បានបង្កើតឡើងនៅក្នុងឃុំគោលដៅទាំង៨ ដែលមានសមាជិកប្រមាណ ២០នាក់ ក្នុងក្រុមនីមួយៗ។ សមាជិកក្រុមជាទូទៅ គឺជាស្ត្រីដែលប្រឈមមុខនឹង GBV [ស្ត្រីពិការ និងស្ត្រីចំណាកស្រុកដែលត្រឡប់ទៅផ្ទះវិញ] និងជនរងគ្រោះពីអំពើហិង្សាក្នុងគ្រួសារ។ WSGs ទាំងនេះ ទទួលបានការបណ្តុះបណ្តាលលើគោលគំនិត GBV សិទ្ធិស្ត្រី បរិយាបន្នពិការភាព ការតស៊ូមតិ និងរបៀបរាយការណ៍ករណី GBV ដើម្បីទទួលបានចំណេះដឹង និងជំនាញជាមូលដ្ឋានក្នុងការផ្តល់ ឬសម្របសម្រួលការគាំទ្រសម្រាប់ជនរងគ្រោះ និងធ្វើការលើកកម្ពស់ការយល់ដឹងក្នុងចំណោមសមាជិកសហគមន៍។ WSGs



សកម្មភាពនៃការពង្រឹងសមត្ថភាពដល់ WSGs នៅខេត្តសៀមរាប កាលពីខែធ្នូ ឆ្នាំ ២០១៩។

ទទួលបានការគាំទ្រផ្នែកណែនាំ និងការហ្វឹកហ្វឺនជាបន្តបន្ទាប់ពី CWCC ខណៈពួកគេធ្វើសកម្មភាពលើកកម្ពស់ការយល់ដឹង និងតស៊ូមតិនៅក្នុងសហគមន៍របស់ពួកគេ។ តួនាទីចម្បងរបស់ WSGs រួមមានការគាំទ្រមិត្តជួយមិត្ត ការលើកកម្ពស់ការយល់ដឹងពីមិត្ត និងការផ្តល់ភាពអង្គអាចដល់សហគមន៍។

ផលប៉ះពាល់នៃការលើកកម្ពស់ចំណេះដឹង និងសមត្ថភាពរបស់អាជ្ញាធរមូលដ្ឋាន និង WSGs ដើម្បីឆ្លើយតបទៅនឹង GBV

គិតត្រឹមខែធ្នូ ឆ្នាំ ២០២០ WSGs ក្នុងឃុំទាំង ០៨ នេះ បានចូលរួមដោះស្រាយករណីអំពើហិង្សាក្នុងគ្រួសារចំនួន ៧២ករណី។ ការចូលរួមរបស់សមាជិក WSG ភាគច្រើនស្ថិតក្នុងទម្រង់នៃការផ្តល់អន្តរាគមន៍ភ្លាមៗនៅកន្លែងកើតហេតុ ផ្តល់ការសម្រុះសម្រួល រាយការណ៍ករណីទៅអាជ្ញាធរនៅពេលចាំបាច់ និងសម្របសម្រួលការគាំទ្រដែលពាក់ព័ន្ធសម្រាប់ជនរងគ្រោះ។ ក្រុមការងារនេះ ក៏បានរៀបចំលើកកម្ពស់ការយល់ដឹងក្នុងចំណោមសមាជិកសហគមន៍របស់ពួកគេតាមរយៈការជួបជុំគ្នាជាក្រុមតូចៗ ឬចុះតាមផ្ទះ ជាពិសេសគ្រួសារដែលងាយនឹងកើតមានអំពើហិង្សា និងការរំលោភបំពានក្នុងគ្រួសារ។ ចាប់តាំងពីការបង្កើតក្រុមការងារខាងលើរហូតដល់ខែធ្នូ ឆ្នាំ២០២០ ក្រុមការងារទាំង០៨ឃុំបានលើកកម្ពស់ចំណេះដឹង និងការយល់ដឹងអំពីការរាយការណ៍ករណី GBV ក្នុងចំណោមយ៉ាងហោចណាស់១០៨០នាក់(ស្ត្រី៦៣០នាក់) ក្នុងគ្រប់ឃុំគោលដៅទាំងអស់។



Ms. P.T. conducting awareness raising to other community women

យោងតាមលោកស្រី P.T ដែលជាជនរងគ្រោះ GBV មានពិការភាព និងជាសមាជិក WSG គាត់បានថ្លែងអំណរគុណចំពោះឱកាសដែលផ្តល់ដោយ CWCC ដែលបានជួយធ្វើឱ្យគាត់ទទួលបានចំណេះដឹងជំនាញ និងទំនុកចិត្តក្នុងការយកឈ្នះបញ្ហាផ្ទាល់ខ្លួនរបស់គាត់ និងជាផ្នែកមួយនៃ WSGs។ គាត់បានរៀបរាប់ថា CWCC បានជួយគាត់ចេះប្រើប្រាស់ចំណេះដឹង និងបទពិសោធន៍របស់គាត់ ដើម្បីជួយអ្នកដទៃឱ្យដោះស្រាយបញ្ហាផ្ទាល់ខ្លួនរបស់ពួកគេ។ គាត់បានកត់សម្គាល់ថា “ខ្ញុំពេលនេះមិនដូចកាលពីមុនទេ ខ្ញុំមានភាពភ្លាហាន និងមានទំនុកចិត្តពេញលេញក្នុងការពិភាក្សាអំពីបញ្ហានានាជាមួយគ្រួសាររបស់ខ្ញុំ”។